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realment augmentar, no només els ingressos per a la partida 
de les subvencions ordinàries, sinó també en un nou model 
del sistema universitari valencià, que sapiem cap on vol anar 
per a canviar el model productiu  Precisament per això ens 
estem reunint ja amb els gerents, amb els equips tècnics que 
les universitats valencianes, per a definir eixe programa, per 
a definir eixes necessitats i fer el següent pas, que és definir 
un nou model de finançament que se sumarà als compliments 
que ja estem fet 

Gràcies  (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, conseller 

Pregunta 1 035, que formula la diputada del Grup Socialista, 
Ana María Besalduch, al conseller també d’educació 

Senyora Besalduch, quan vosté vullga 

La senyora Belsalduch Besalduch:

Gràcies, presidenta 

Senyor conseller, no busque la paraula malparit en el diccionari  
No deuria estar en el diccionari un insult masclista, perquè no 
hi ha cap ésser humà parit per una dona que siga malparit  
(Aplaudiments)

Senyor conseller, en la (veus) Comunitat Valenciana   

La senyora vicepresidenta primera:

Per favor! Anem a deixar que la senyora Besalduch acabe la 
seua pregunta 

Senyora Bonig, està la senyora Besalduch en l’ús de la paraula, 
a la qual, a més, li vaig a parar el temps  Així que anem a deixar 
que la senyora Besalduch acabe la seua pregunta al conseller 
d’educació 

Senyora Besalduch, pot continuar, per favor 

La senyora Belsalduch Besalduch:

Gràcies, presidenta 

Senyor conseller, en la Comunitat Valenciana el 80% de la 
població està concentrada en el 20% del territori, concretament 
en el litoral, mentre en la resta, és a dir, en el 80%, tant sols residix 
el 20% de la ciutadania  Un de cada cinc pobles de la Comunitat 
Valenciana pateix la despoblació  I el més lamentable és encara 
que quasi cent pobles estan a punt de desaparéixer 

Durant vint anys els governs del Partit Popular en la comunitat, 
durant estos últims vint anys, no s’han dut a terme polítiques 

dirigides a aturar esta sagnia del despoblament  Més al contrari, 
les polítiques que s’han aplicat han contribuït a l’abandonament 
del món rural, dels nostres pobles, especialment els retalls en 
educació han fet tancar escoles  I tots sabem que quan en un 
poble se tanca una escola, el poble desapareix 

Retallades a les quals s’han sumat les del Partit Popular del 
Govern d’Espanya, perquè ha tingut una atenció ínfima en tot 
el que respecta en l’àmbit rural i que, com a conseqüència, s’ha 
fet més profunda en la nostra comunitat eixa desigualtat en la 
prestació de serveis educatius en el món rural i en la resta del 
territori 

Tots recordem l’eliminació de les línies de transport escolar 
que no estigueren a més de tres quilòmetres en línia recta, 
una de les primeres mesures que la seua conselleria va tirar 
cap arrere, perquè els pobles més afectats precisament eren 
els pobles de l’àmbit rural  O també com s’eliminaven els cicles 
formatius, de formació professional, en els municipis rurals, 
amb una absoluta falta de sensibilitat en este món rural 

És més, la mateixa persona del govern del Partit Popular 
que quatre mesos abans de les eleccions llevava els cicles 
formatius en un poble, en campanya electoral, en el mateix 
poble, venia a prometre que l’anava a tornar a ficar.

Sabem de la sensibilitat del Consell en la qüestió del 
despoblament, sabem l’impuls d’Avant, eixa agenda que 
dissenyarà accions per a combatre este despoblament en les 
comarques de l’interior, implicant-hi totes les conselleries 

Però avui, conseller, jo li pregunte a vosté com a conseller 
d’educació: quines accions s’estan realitzant per atendre 
l’alumnat que habita en zones desafavorides del nostre 
territori o/i estan en risc d’exclusió social?

Gràcies  (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora Besalduch 

Conseller, quan vullga 

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta 

Gràcies també per la seua pregunta 

I no puc estar més d’acord també amb la diagnosi que fa, no 
només de la situació que ens hem trobat, sinó de quines són 
les causes i quines són les conseqüències de les decisions que 
es van prendre en governs anteriors, que evidentment sí, hi ha 
qui és capaç d’anar a prometre coses que acaba de llevar  Ho 
veiem tots els dies en les preguntes que se’ns fan ací 

Mire, no és només una qüestió transversal, com deia, eixa 
agenda Avant, sinó que és essencial per a este govern que de 
veritat cosim tot el territori  Per a cosir tot el territori hem de 
tindre les mateixes oportunitats visquem on visquem  I per a 
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fer possible eixa situació, el que hem de fer és eixa estratègia 
de forma transversal perquè el conjunt de tot el territori bé 
es visca en un poble menut, bé es visca en una ciutat de major 
grandària, tinguem les mateixes oportunitats per a viure  
Perquè a més a més el món rural no només és perquè hi hagen 
persones, igual que en la resta de territoris, sinó que el món 
rural aporta moltíssim a la forma de ser dels valencians i de 
les valencianes, ens ha aportat moltíssim i li devem moltíssim, 
igual que li devem tant, ho devem tot a les dones, com vosté 
dia també abans en la seua primera reflexió.

Mire, per a nosaltres augmentar el nivell de benestar és l’única 
manera de poder fixar més població i evitar el despoblament. 
I, evidentment, que ahí passa una acció principal per les 
polítiques educatives  En eixe sentit, com vosté sap, per a 
nosaltres és especialment important, i ho ha dit vosté en la 
seua pregunta, que no es tanquen escoles, que no es tanquen 
escoles en l’àmbit rural  I eixa és una de les grans apostes per 
part d’este govern 

Mire, l’oferta escolar en l’àmbit rural, no només per a nosaltres 
és important i tenim l’aposta decidida que, encara que no 
quadren els números, encara que no quadren els números, 
pareixia que només en anteriors ocasions, en anteriors governs 
només miraren si la inversió quadrava o no quadrava, si el servei 
s’ha de garantir    I, per tant, no podem tancar centres educatius 
en l’àmbit rural perquè tinguen poquets xiquets, si fa falta eixe 
servei; si no, desapareixerà, com dia vosté, el poble 

Precisament per això mantenim les unitats rurals  I ho hem fet 
ja en este mateix curs  De fet, dos centres de les comarques 
d’Alacant que s’hagueren tancat no s’han tancat  Si haguérem 
aplicat els anteriors criteris s’hagueren tancat  Amb esta 
voluntat ferma continuen oberts, perquè necessitem eixa 
oferta  També en tres aules rurals també de Castelló que 
continuen endavant  I, a més a més, mantenim una oferta 
latent, és a dir, aquells centres que, encara que enguany no 
tinguen alumnat, aconseguisquen que vinguen xiquets del seu 
municipi, obrirà, eixa escola tindrà eixe servei 

A més a més també estem apostant clarament per una gran 
oferta d’educació infantil  Vosté ho ha fet en el seu municipi, 
i va construir una escoleta infantil 0-3  És especialment 
rellevant que persones qualificades puguen veure en l’interior 
un lloc per a viure, per poder instal·lar-se, per poder tindre 
tots els serveis  I en eixe sentit és especialment rellevant 
poder tindre una bona oferta 0-3  Precisament per això hem 
obert dos escoles infantils 0-3 de La Generalitat, de moment, 
ja, en Benlloch i en Bugarra  I, a més a més, eixa aposta que 
ja sap vosté perquè siguen els dos anys d’infantil municipals 
gratuïts en tots els centres municipals 

A més a més, hem obert també aules experimentals de dos 
anys en l’àmbit rural  Per exemple, a l’interior de Castelló, en 
quatre municipis: Benassal, Llucena, Albocàsser i Vilafamés  I 
a les comarques centrals, també: Fortaleny, Riola i Barx 

També, com vosté ha dit molt bé, estem apostant per la 
Formació Professional, que done resposta al conjunt de 
les comarques i també en municipis més menuts, municipis 
d’interior, municipis on la ruralitat està ben present  I també 
amb unes formacions específiques millors, d’acord amb 
l’entorn; i, per tant, que ajuden a generar llocs de treball 
estables també en el mateix entorn, via el canvi del model 
productiu amb la Formació Professional 

A més a més, estem fent formació al professorat específica 
en l’àmbit rural  S’han fet desenes de jornades  Jo voldria 
destacar-ne una, que es va realitzar prop de les nostres 
comarques, a Vilafranca, els últims dos cursos, on més de 
dos-cents mestres i professors s’han reunit per a posar en 
valor les bones pràctiques dels docents en l’àmbit rural i per a 
posar en valor l’escola en l’àmbit rural 

Mire, acabe, són tan sols un 1% de la població escolar, però, 
per a nosaltres, són com si foren el cent per cent 

Gràcies  (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor conseller 

Anem a passar a la pregunta número 800, que formula la 
diputada Isaura Navarro, del Grup Parlamentari Compromís, 
també al conseller d’educació 

Senyora Navarro, quan vullga 

La senyora Navarro Casillas:

Moltes gràcies, senyora presidenta 

Esta vesprada, a les cinc de la vesprada, en el col·legi públic 
de Mislata Ausiàs March s’està celebrant la inauguració del 
menjador escolar, l’ampliació del menjador; perquè tenien 
menjador, però no tenia capacitat suficient perquè tots els 
alumnes del centre, inclús duplicant i tot això que es fa en les 
escoles, pogueren menjar en el menjador  Esta batalla portava 
deu anys 

Jo vaig acompanyar la gent de l’escola a vore l’expedient a 
conselleria, vaig demanar la documentació i tal, i vaig vore 
un expedient que me va sorprendre molt  Perquè l’expedient, 
¿què deia? Doncs, que feia falta l’ampliació del menjador, 
estaven tots els informes, i ja està  Després, l’ampliació del 
menjador no es feia  I, clar, aixina, els xiquets havien d’anar a 
les guarderies del voltant a menjar, quan els pares i mares no 
se podien fer càrrec del xiquets  Era un problema molt seriós  
Deu any, deu anys han estat 

Bé, ha hagut de canviar el model perquè eixe expedient 
acabara amb l’obertura d’un menjador, de l’ampliació del 
menjador 

Aleshores, un, quan veu eixes coses, ¿què es planteja? Doncs, 
que els governs són qüestions de prioritats  N’hi ha gent, com 
el govern anterior, que la seua prioritat era pagar a alliberats 
de l’Església catòlica, pagar a alliberats de la patronal de la 
concertada; i, per a nosaltres, és que els xiquets tinguen el 
menjador a l’escola, és que els xiquets tinguen una escola 
digna  Eixa és la gran diferència de les prioritats entre 
nosaltres i el govern anterior del Partit Popular 

Bé, quan vaig fer la investigació    Això ve la denúncia que hem 
presentat respecte a estos alliberats de l’Església catòlica que 
estaven treballant en la diòcesi i no donant classes de religió, 


